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P r o t o k ó ł  nr LXIX/2024                                  

z obrad LXIX sesji Rady Miejskiej w Kłodzku, 

która odbyła się w dniu 29 lutego 2024 r.  

w sali Rajców Urzędu Miasta w Kłodzku. 

 

Sesja rozpoczęła się o godz.11:05 

 

1. Otwarcie obrad LXIX sesji Rady Miejskiej w Kłodzku. 

Otwarcia sesji dokonała Przewodnicząca Rady Miejskiej w Kłodzku Pani Elżbieta Żytyńska 

mówiąc: „Otwieram obrady LXIX sesji Rady Miejskiej w Kłodzku”.  
 

Zgodnie z art. 20 ust.1 pkt 1b obrady rady gminy są transmitowane i utrwalane za 

pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. Nagrania obrad są udostępniane w Biuletynie 

Informacji Publicznej i na stronie internetowej gminy oraz w inny sposób zwyczajowo przyjęty.  
 

2. Stwierdzenie ważności sesji. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska stwierdziła, iż w sesji uczestniczy 19 radnych 

w związku z tym wszystkie podejmowane decyzje będą prawomocne.  
 

Lista obecności radnych na sesji stanowi załącznik nr 1 do protokołu.  

(Nieobecne na sesji: Radna p. Aneta Łosiewicz, radna p. Teresa Ludwin) 

Imienny wykaz głosowań radnych podczas sesji stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 
 

Głos zabrał Zastępca Burmistrza Miasta Pan Wiesław Tracz, który w imieniu Burmistrza 

zawnioskował o wprowadzenie do porządku obrad trzech projektów uchwał, tj. projektu 

uchwały na druku nr 657 w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Kłodzkiemu do 

przebudowy nawierzchni drogi powiatowej przy ul. Połabskiej w Kłodzku, projektu uchwały na 

druku nr 658 w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Kłodzkiemu jest to sprawa 

przewidywana już znacznie wcześniej, a ziszczająca się w tej chwili. Jest to dofinansowanie 

do inwestycji pn. „Przebudowa odcinka drogi powiatowej nr 3808 ul. Zajęcza w Kłodzku” 

o długości 500 metrów. I trzeci projekt uchwały na druku nr 659 w sprawie udzielenia dotacji 

celowej dla „Zespołu Opieki Zdrowotnej” w Kłodzku przy ul. Szpitalnej 1a. Jest to 

dofinansowanie w ramach programu profilaktyki i rozwiązywania problemów alkoholowych 

oraz przeciwdziałania narkomanii. Zastępca Burmistrza zasygnalizował, że będzie zgłaszana 

formalna poprawka do projektu uchwały na druku nr 655 w sprawie rozpatrzenia wniosku.     

 

3. Wybór sekretarza sesji. 

Na sekretarza sesji Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska zaproponowała radnego 

Pana Piotra Bryłę. Pan radny wyraził zgodę. Innych kandydatur nie zgłoszono.  
 

Poddano pod głosowanie kandydaturę Pana Piotra Bryły. 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się - 0. 

Radny Pan Piotr Bryła został powołany na sekretarza obrad. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie wprowadzenie do 

porządku obrad następujących projektów uchwał: 

• Projektu uchwały na druku nr 657 w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi 

Kłodzkiemu.  

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się - 0. 

Projekt uchwały na druku nr 657 został wprowadzony do porządku obrad. 
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• Projektu uchwały na druku nr 658 w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi 

Kłodzkiemu.  

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się - 0. 

Projekt uchwały na druku nr 658 został wprowadzony do porządku obrad. 

• Projektu uchwały na druku nr 659 w sprawie udzielenia dotacji celowej dla „Zespołu 

Opieki Zdrowotnej” w Kłodzku ul. Szpitalna 1a, 57-300 Kłodzko. Głosowanie: za – 19, 

przeciw – 0, wstrzymało się - 0. 

Projekt uchwały na druku nr 659 został wprowadzony do porządku obrad. 

   

Porządek obrad po wprowadzonych zmianach przedstawia się następująco:  

1. Otwarcie LXIX sesji Rady Miejskiej w Kłodzku. 

2. Stwierdzenie ważności sesji. 

3. Wybór sekretarza sesji. 

4. Wręczenie Złotego Medalu Ligi Obrony Kraju dla Burmistrza Miasta Kłodzka. 

5. Przyjęcie protokołu z obrad LXVIII sesji Rady Miejskiej w Kłodzku.  

6. Sprawozdanie Burmistrza Miasta Kłodzka z pracy między sesjami. 

7. Informacja o stanie sanitarnym miasta Kłodzka. 

8. Ocena stanu czystości oraz utrzymania zieleni na terenie miasta Kłodzka w roku 2023. 

9. Ocena stanu dróg i chodników oraz układu komunikacyjnego na terenie miasta Kłodzka. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miejskiej 

Kłodzko na lata 2024-2034, druk nr 652. 

11. Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko na 2024 

rok, druk nr 653. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie w trybie bezprzetargowym na 

czas oznaczony kolejnej umowy dzierżawy, której przedmiotem jest ta sama 

nieruchomość, z dotychczasowym dzierżawcą, druk nr 645. 

13. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie w trybie bezprzetargowym na 

czas oznaczony kolejnej umowy dzierżawy, której przedmiotem jest ta sama 

nieruchomość, z dotychczasowym dzierżawcą, druk nr 646. 

14. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie w trybie bezprzetargowym na 

czas oznaczony kolejnej umowy dzierżawy, której przedmiotem jest ta sama 

nieruchomość, z dotychczasowym dzierżawcą, druk nr 647. 

15. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia dotacji celowej na prace konserwatorskie, 

restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków 

i znajdującym się na terenie Gminy Miejskiej Kłodzko, druk nr 648. 

16. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia dotacji celowej na prace konserwatorskie, 

restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków 

i znajdującym się na terenie Gminy Miejskiej Kłodzko, druk nr 649. 

17. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia dotacji celowej na prace konserwatorskie, 

restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków 

i znajdującym się na terenie Gminy Miejskiej Kłodzko, druk nr 650. 

18. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia dotacji celowej na prace konserwatorskie, 

restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków 

i znajdującym się na terenie Gminy Miejskiej Kłodzko, druk nr 651. 

19. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia wniosku, druk nr 655. 

20. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne wykorzystanie herbu Miasta 

Kłodzka, druk nr 656.   
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21. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia „Miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego obszaru położonego w rejonie ulic: Stanisława Wyspiańskiego, Juliusza 

Słowackiego, Piastowskiej, Władysława Reymonta, Grunwaldzkiej, Mikołaja Reja 

i Kwiatowej oraz wzdłuż wschodniej granicy Miasta Kłodzka”, druk nr 654. 

22. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Kłodzkiemu, 

druk nr 657. 

23. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Kłodzkiemu, 

druk nr 658. 

24. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia dotacji celowej dla „Zespołu Opieki Zdrowotnej” 

w Kłodzku ul. Szpitalna 1a, 57-300 Kłodzko, druk nr 659. 

25. Interpelacje i zapytania radnych. 

26. Wnioski i oświadczenia radnych. 

27. Sprawy różne. 

28. Zakończenie sesji. 

 

4. Wręczenie Złotego Medalu Ligi Obrony Kraju dla Burmistrza Miasta Kłodzka. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Szanowni Państwo, przed nami bardzo 

ważny, doniosły moment, albowiem będziemy chcieli dokonać wręczenia Złotego Medalu Ligi 

Obrony Kraju dla naszego Burmistrza Michała Piszko, którego zapraszamy na środek sali. 

Zapraszamy także Pana Wiktora Toczyńskiego Prezesa Regionu Dolnośląskiego Ligi Obrony 

Kraju, który dokona wręczenia złotego medalu. 

Głos zabrał Pana Wiktora Toczyńskiego: Proszę Państwa, jestem bardzo stremowany, bo 

nieczęsto przychodzi mi w tak zacnym gronie wystąpić, chociaż w kabaretach występowałem. 

Dzisiaj akurat nie chciałbym, żeby było śmiesznie tylko uroczyście. Tak się zdarzyło, że po 

latach znajomości z Panem Michałem Piszko, nasze władze - Rada Krajowa, na nasze 

powiatowe zgłoszenie każe odznaczać burmistrza. Jest to tak zacny człowiek, że zdobył 

wszystkie trzy medale po kolei i dzisiaj – złoto. Chcę powiedzieć, że Stowarzyszenie Ligi 

Obrony Kraju podlega Ministerstwu Spraw Wewnętrznych i Administracji, przedtem 

podlegaliśmy Ministerstwu Obrony Narodowej, co było dla nas bardziej korzystne, natomiast 

jest dobrze jak jest teraz. Nazwa niechlubna niektórzy czasami tak mówią, ale Ci co ze mną 

współpracują i z moim gronem, to wiedzą, że jesteśmy bardzo przychylni działaniom, chcemy 

powiedzieć, że w tym mieście szczególnie bardzo dobrze się czujemy, mamy tu magazyn 

broni, tu mamy siedzibę, tu mamy Pana Burmistrza, który naprawdę nas wspiera. 

A największym przykładem tego jest strzelnica, którą teraz prowadzimy, a którą otrzymaliśmy 

za Państwa zgodą od Pana Burmistrza. Przepiękny teren, gdzie będą prowadzone kursy 

strzelania sportowego z broni sportowej, karabinka i pistoletu. Należymy do Zespołu Polskiego 

Związku Strzelectwa Sportowego, wszystko jest zalegalizowane, strzelnica jest 

zalegalizowana, regulamin jest zalegalizowany, tylko brakuje nam jeszcze trochę funduszy, 

aby strzelnicę wykończyć jak najszybciej. Znajduje się ona na terenie Kukułka. Tam będą też 

bardzo fajne wypady dla społeczeństwa, planujemy tam parkur, ogródek dla dzieci. To 

wszystko zawdzięczamy Panu przede wszystkim, jako administratorowi, za co bardzo 

dziękujemy, a Państwu zazdroszczę, że jesteście mieszkańcami Kłodzka, bo Kłodzko jak 

wiadomo jest starym grodem. 981 rok to jest czas kiedy właśnie zaczynają ukazywać się 

pierwsze wzmianki o mieście, a po wojnie znowu mamy Kłodzko, które ja jako aktywny 

przewodnik sudecki oprowadzając grupy turystów nazywam małą Pragą. Dlaczego? Bo mamy 

most kamienny, niektórzy nazywają mostem Wita Stwosza. Nie jest on tak długi jak Most 

Karola, nie ma pięciuset metrów jak w Pradze, ale jest również świątynia, jest to fara kłodzka, 

przepiękne wnętrze barokowe, a na zewnątrz budynek gotycki z 1344 roku, czyli tak samo jak 



4 
 

budowa Katedry Św. Wita w Pradze. Stąd te moje skojarzenia. I wspaniały człowiek, który 

w Kłodzku się wychowywał, to jest Arnost z Pardubic. Panu Panie Burmistrzu serdecznie 

dziękuję, obiecuję się poprawić. Jeszcze zanim wręczymy Złoty Medal, chciałbym odczytać, 

że Rada Krajowa w Warszawie 14.11.2023 r. ustanowiła dla Pana Złoty Medal za zasługi dla 

obronności kraju, za co bardzo dziękuję w imieniu pułkownika Salamuchy, naszego głównego 

szefa w Warszawie i proszę młodzież o wręczenie medalu, a Państwa proszę o brawa dla 

Burmistrza, który jest super. Chcę również podziękować, bo są ze mną zawsze blisko 

uczniowie Zespołu Szkół Technicznych z Kłodzka. Młodzież, która już się zobowiązała, że 

wstąpi do wojska polskiego. Liga Obrony Kraju chce złożyć najserdeczniejsze życzenia 

z okazji zbliżającego się Dnia Kobiet. Z tej okazji przygotowaliśmy po symbolicznym kwiatku. 

Bardzo proszę młodzież o ich wręczenie. Serdecznie dziękuję  
 

Burmistrz Miasta Pan Michał Piszko: Szanowni Państwo, Drodzy Mieszkańcy, zgromadzeni 

Radni, Panie Prezesie. Chciałbym serdecznie podziękować za to olbrzymie wyróżnienie. Jest 

to dla mnie niebywała mobilizacja i bardzo się cieszę, że za moich dwóch kadencji możemy 

tak owocnie współpracować. Dziękuję. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Bardzo piękny gest, dziękujemy Lidze Obrony 

Kraju. Panie Prezesie, chciałam Panu powiedzieć, że ci co byli w kabarecie, piastują dzisiaj 

najważniejsze funkcje w niektórych państwach. Być może jeszcze przed Panem wiele. 

Dziękujemy bardzo, dziękujemy uczniom Zespołu Szkół Technicznych za wypełnienie tej 

pięknej oprawy. Życzyny Państwu dużo zdrowia. Oczywiście gratulacje jeszcze raz Panie 

Burmistrzu. Pięknie Pan Burmistrz prezentuje się w tej chwili, doniośle. Złoto, to złoto. 

Zapewne tak będzie, że zrobimy sobie takie grupowe zdjęcie, jest taki postulat, więc myślę, że 

go wypełnimy i wskoczymy gdzieś na schody, żeby sobie zrobić wspólne, pamiątkowe zdjęcie. 

Bardzo Państwa proszę, aby po sesji tak się stało.     

5. Przyjęcie protokołu z obrad LXVIII sesji Rady Miejskiej w Kłodzku.  

Uwag do protokołu nie zgłoszono.  

Protokół nr LXVIII został przyjęty. 
 

6. Sprawozdanie Burmistrza Miasta Kłodzka z pracy między sesjami. (Zał. nr 3) 

Uwag i zapytań do sprawozdania nie stwierdzono. 

7. Informacja o stanie sanitarnym miasta Kłodzka. (Zał. nr 4) 

Materiał został przedłożony radnym i był omawiany na Komisji Spraw Obywatelskich 

i Porządku Publicznego, Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu 

Przestrzennego oraz Komisji Zdrowia, Pomocy Społecznej, Sportu i Turystyki.   
 

Głos zabrał radny Pan Armin Jarosz: Pani Przewodnicząca, Panie Burmistrzu, Wysoka Rado. 

Na Komisji Zdrowia , Pomocy Społecznej, Sportu i Turystyki mieliśmy zaszczyt gościć 

przedstawiciela Stacji Sanitarno-Epidemiologicznej. Otrzymaliśmy obszerny materiał 

dotyczący bezpieczeństwa sanitarnego naszego miasta. Zadawaliśmy wiele pytań, była 

bardzo ciekawa dyskusja. Proszę Państwa, jest dobrze w naszym mieście, możemy się czuć 

bezpieczni. Pytaliśmy o jakość wody, która jest doskonała w naszym mieście. Pytaliśmy o stan 

bezpieczeństwa żywieniowego w kontekście informacji, które ostatnio pojawiły się w mediach 

na temat żywności, która doprowadziła do tragedii. Tutaj wszystko jest monitorowane, możemy 

się czuć bezpieczni, raport o tym mówi. Bardzo owocne posiedzenie Komisji. Dziękuję.       
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Dyskutujemy na temat bezpieczeństwa 

sanitarnego miasta. Faktycznie, materiał bardzo dobrze przygotowany, obszerny, aczkolwiek 

zdarzały się pewne nieprawidłowości, które są wyszczególnione, wobec wszystkich podjętych 

czynności przez inspektora sanitarnego, przez Sanepid, nie jest tego wiele, aczkolwiek one 
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gdzieś się pojawiają, ale jest instytucja która nadzoruje stan sanitarny z najwyższą 

starannością, więc myślę, że nie mamy się czego obawiać.  
  

Więcej zapytań do przedłożonego materiału nie zgłoszono.  
 

8. Ocena stanu czystości oraz utrzymania zieleni na terenie miasta Kłodzka w roku 

2023. (Zał. nr 5) 

9. Ocena stanu dróg i chodników oraz układu komunikacyjnego na terenie miasta 

Kłodzka. (Zał. nr 6) 

Materiał z pkt 8 i pkt 9 porządku obrad został przedłożony radnym, były też omawiane na 

Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu Przestrzennego, Komisji Spraw 

Obywatelskich i Porządku Publicznego, Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej 

oraz Komisji Zdrowia, Pomocy Społecznej, Sportu i Turystyki.  
 

Głos zabrał radny Pan Adam Kwas: Parę lat temu zbudowano piękną drogę na osiedlu 

Widokowym prosto na moje pole. W tej chwili pięknie płynie woda i trzeba podziękować, bo 

susze teraz bywają częste i na razie tam wejść nie można. Z drugiej strony za ul. Widokową 

rozwinęła się bardzo mocno miejska infrastruktura w postaci kilku budów i też budowane są 

domy na dziale wodnym. Sprawa jest rozwojowa w związku z tym, że jest jeszcze kilka miejsc 

w naszym mieście i chciałbym, żeby tą wodę skierować do kanalizacji miejskiej. Teren jest 

trudny i trwała tam parę lat budowa, kanalizacja była budowana przy partycypacji 

mieszkańców. Polecam się z Widokową, moim poletkiem i jeszcze ewentualnie wzdłuż polnej 

drogi, która okala Widokową, już chyba tam powstało pięć budynków i budują się dalej. Myślę, 

że jest to sprawa typowa dla naszych czasów, bowiem budowy i nie tylko domów 

jednorodzinnych, ale i wieżowców bywają lokalizowane w szczerym polu. Myślę, że etapowo, 

sposobem organicznym powinniśmy w pewnym momencie przynajmniej zaplanować rozwój 

miasta, bowiem przykład samego osiedla Kruczkowskiego, gdzie mamy, jak to mówił 

śp. E. Osowski, sioło, wioskę z gruntowymi drogami, też mówi samo za siebie. Sprawy są 

trudne, ale myślę, że jakaś organiczna praca i celowe działanie powinny w pewnym momencie 

przynieść efekty.  
 

Głos zabrał radny Pan Armin Jarosz: Szanowni Państwo, grzechem by było nie wspomnieć 

w tym punkcie o inwestycji drogowej, na którą czekaliśmy bardzo długo. Wiele lat czekaliśmy 

na inwestycję drogową na ul. Łąkowej, ul. Wolności. Były to rzeczywiście drogi i chodniki 

wymagające naprawy, remontu. To się wydarzyło, to jest faktem. Mamy piękną arterię 

komunikacyjną od ul. Letniej, od obwodnicy do której wjeżdżają mieszkańcy, goście i wszyscy, 

którzy do nas przyjeżdżają. Ruch jest ogromny, ale jakość i bezpieczeństwo w tym rejonie 

naszego miasta znacznie się poprawiło. Powstały miejsca parkingowe. Dziękuję Państwu, bo 

podejmowaliście taką decyzję, Panu Burmistrzowi dziękujemy w imieniu mieszkańców. 

Oczywiście ul. Wolności jest jeszcze w trakcie remontu, natomiast oczekujemy na ul. Hołdu 

Pruskiego, która jest już wpisana do planu remontów. Bardzo dziękuję za tą inwestycję.  
 

Głos zabrał Wiceprzewodniczący Rady Pan Zdzisław Duda: Mam pytanie do Pana 

Burmistrza, w jakim czasie będą wykonywane roboty cząstkowe naprawy dróg i czy będą ujęte 

takie ulice jak Wilcza, Drzymały, Kromera?  
 

Burmistrz Miasta Pan Michał Piszko: Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo. Panie radny, 

w dniu dzisiejszym podpisałem umowę z wykonawcą, którego wyłoniliśmy w trybie 

przetargowym na remonty cząstkowe. Nie odpowiem Panu radnemu, bo z załącznikiem nie 

zdążyłem się jeszcze zapoznać, ale wszystkie te ubytki, które zostały zinwentaryzowane przez 

ostatni miesiąc przez merytoryczny wydział, zostaną na pewno uzupełnione. Jeżeli te ubytki 

o których Pan wspomina nie są ujęte, to zgłoszę je dzisiaj do wydziału.   
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Głos zabrał radny Pan Bogusław Procak: Pani Przewodnicząca, ja tak gwoli uściślenia. 

Chciałbym uściślić wypowiedź Pana Armina Jarosza. To prawda, że wiele lat czekaliśmy na 

odbudowę ulicy Wolności, Hołdu Pruskiego, ale trzeba dodać, że dopiero za czasów 

poprzedniego Rządu żeśmy się doczekali. Dziękuję. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Szanowni Państwo, te elementy polityczne 

nie są nam potrzebne na sesji, ponieważ wywołują w nas dosyć sporo emocji. Myślę, że bez 

dodatkowych ubarwień nam to pójdzie lepiej i mylę, że jeżeli Państwo chcą jeszcze zabrać 

głos, to bardzo proszę. 
 

Głos zabrał radny Pan Zbigniew Kucharek: Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado. Panie 

Burmistrzu, kontynuując tą dawną sprawę Pana Najdy, mam pytanie, czy będzie 

przyspieszona sprawa przebudowy drogi Sienkiewicza wraz z kanalizacją?  
 

Burmistrz Miasta Pan Michał Piszko: Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo. Panie radny, 

nie udzielę Panu w tej chwili dokładnej odpowiedzi, wymaga to jeszcze skonsultowania ze 

spółką Wodociągi Kłodzkie, ponieważ w pierwszej kolejności przy zabieraniu się za 

modernizacje, remont nawierzchni, trzeba w pierwszej kolejności wymienić tam rurociąg, który 

pochodzi z lat siedemdziesiątych. Udzielę Panu odpowiedzi na piśmie, po skonsultowaniu tej 

sprawy z Panem Prezesem Wodociągów Kłodzkich.  
 

Na sesję przybyła radna Pani Aneta Łosiewicz. Na sali obrad obecnych 20 radnych. 
 

Głos zabrał radny Pan Adam Kowalski: Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, Panowie 

Burmistrzowie. W roku ubiegłym trwały intensywne prace jeśli chodzi o pozyskanie środków 

norweskich, zielono-niebieska transformacja NBS Kłodzki. Wiele pożytecznych prac zostało 

wykonanych na rzecz naszego miasta, mieszkańców. Przypomnę, Pan Burmistrz zaraz na 

pewno dopowie, że zakończona została modernizacja parku przy ul. Św. Wojciecha, gdzie 

pojawiło się małe boisko do gier, drążki do street workardu, park został uporządkowany 

dodatkowo przy starym pomniku, ściana zielona przy Szkole Podstawowej nr 1, park wody na 

terenie OSiR, przy wejściu do Ratusza możemy zobaczyć jak teraz pięknie wejście wygląda 

do naszego Urzędu. Proszę o kilka zdań podsumowujących, czy ten projekt się skończył, czy 

dobiega końca, czy środki zostały rozliczone? 
 

Głos zabrał Zastępca Burmistrza Pan Wiesław Tracz: Krótka odpowiedź. Projekt w tej chwili 

jest na ukończeniu i w trakcie rozliczania. W związku z tym, że prace były prowadzone niekiedy 

w trudnych warunkach pogodowych, wykonawcę czekają jeszcze drobne poprawki, ale to jest 

kosmetyka, która będzie przeprowadzana jeszcze w miesiącu marcu i te prace mogą być 

przeprowadzone w okresie, który będzie bardziej sucho, bo mamy jednak taki jesienno-zimowy 

bardzo mokry czas. W związku z tym na przestrzeni marca te poprawki jeszcze bardzo drobne 

będą dokonywane. Natomiast ogólnie można powiedzieć, że projekt jest już de facto 

zakończony i jest w trakcie rozliczenia. 
 

Głos zabrał radny Pan Stanisław Bartczak: Panie Burmistrzu, proszę powiedzieć, jeśli chodzi 

o ulicę Nad Kanałem, czy inwestycja została zakończona, czy jednak będą przeprowadzone 

prace estetyczne, pomalowanie, itd.? 
  

Zastępca Burmistrza Pan Wiesław Tracz: Jeżeli chodzi o ulicę Nad Kanałem, to możemy 

powiedzieć, że została zakończona pierwsza część prac. Tutaj mówimy o różnych projektach. 

To co było uwzględnione w ramach projektu, to te prace uległy zakończeniu, natomiast teraz 

czeka nas część estetyczna, remont samych podcieni, aby ten obraz zmienić pod kątem 

estetycznych. Tutaj jesteśmy w stałym kontakcie z Konserwatorem Zabytków i pod nadzorem 

Konserwatora Zabytków będą tam przeprowadzane jeszcze prace związane z odnawianiem 
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tynków, aby to miejsce było bardziej przyjazne dla mieszkańców, dobrze doświetlone 

i monitorowane. Te prace przewidujemy na przestrzeni tego roku, także przy odpowiednich 

warunkach atmosferycznych. 
 

Głos zabrał radny Pan Zbigniew Kucharek: Panie Burmistrzu, Wysoka Rado. Mam takie 

pytanie, bo Pan tutaj wspomniał o pracach Nad Kanałem, ale mnie to zastanawia, bo mam 

takie pytanie w stosunku do tego kanału, bo patrząc na obrzeża, a miałem troszeczkę 

doświadczenia z Wodami Polskimi, to są tam porosty. My zadbamy o wygląd ściany, a drzewka 

rosną na porostach kamiennych tego kanału. Mam pytanie, jak to wygląda, aż do ul. 

Malczewskiego, gdzie też są porosty drzew. Nie wiem czy to trzeba dodatkowo wystąpić 

z jakimś pismem, bo sprawę tych murów, które są wybudowane z kamienia, to dobrze by było 

to uporządkować, jeżeli mamy dbać o czystość i wygląd Wyspy Piasek, bo turyści przystają, 

robią zdjęcia, patrzą na to i mówią – ale tu drzewa wyrastają.  
 

Radna Pani Jolanta Kobak: Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, Panowie Burmistrzowie. 

W prawdzie dzisiaj rozmawiamy o drogach, chodnikach oraz układzie komunikacyjnym, ale 

mam pytanie odnośnie samego Kanału Jawornik, bo Wody Polskie świetnie czyszczą, bardzo 

ładnie to wygląda, świetnie zajęły się umacnianiem koryta rzeki Nysy Kłodziej, ale czy w ich 

gestii będzie też wyczyszczenia tego strumyka, który przepływa na ul. Śląskiej? Byłaby to 

estetyka dla Kłodzka.  
 

Burmistrz Miasta Pan Michał Piszko: Pani Przewodnicząca, Szanowni Państwo. Pani radna, 

chodzi Pani o potok nie Jaworniki, ale zapewne Jodłownik. Zgodnie z moją wiedzą, ponieważ 

wykonawcą tej inwestycji jest firma Budimex, a inwestorem Wody Polskie, na długości 350 

metrów od koryta rzeki Nysy Kłodzkiej zostanie ten potok i cała ta infrastruktura wyczyszczona, 

zgodnie z tym stanem wiedzy, który mam i z zakresem rzeczowym realizacji tej inwestycji. Co 

do dalszych planów zajmowania się tym ciekiem wodnym w stronę ul. Śląskiej i Wojciechowic, 

to na chwilę obecną Wody Polskie nie mają takich planów. Jeżeli chodzi o odpowiedź na 

pytanie Pana radnego, to chciałbym doprecyzować, bo Pan radny nie sprecyzował dokładnie, 

o które mury chodzi, czy mury Nad Kanałem czy o tą inwestycję, która ma miejsce w korycie 

rzeki?  
 

Radny Pan Zbigniew Kucharek: Panie Burmistrzu, chodzi o ścianę płynącej wody w kanale. 

One bokami są zielone i porośnięte krzewami, małymi brzózkami. Drzewo się rozrasta i będzie 

niszczyć mury, a jeżeli chodzi o wygląd miasta, o tą część Nad Kanałem, spacerując widzi się 

te mury i powinniśmy o tą część zadbać, bo jest to najbardziej atrakcyjna część miasta - Wyspa 

Piasek, kościół, most, to jest perła naszego miasta. Dobrze byłoby, żebyśmy się nad tym 

pochylili. 
 

Burmistrz Miasta Pan Michał Piszko: Rozumiem, że chodzi o ulice Nad Kanałem i ten mur, 

który jest poniżej podcieni, schodzący w stronę Kanału Młynówki. Będziemy się temu tematowi 

przyglądać, on dawno temu został wzmocniony konstrukcją żelbetową. Rzeczywiście tam 

w niektórych miejscach występuje roślinność inwazyjna, ale będziemy się temu przyglądać 

i  oczywiście w miarę możliwości finansowych będziemy zajmować się tą roślinnością. Dodając 

jeszcze kilka informacji związanych z samym korytem rzeki Nysy Kłodzkiej, bo w tej chwili 

jesteśmy w trakcie tej inwestycji, która ma potrwać do czerwca 2025 roku i wszystkie te 

elementy, które są czyszczone, czy kwestie związane z reprofilacją murów, z budową różnego 

rodzaju półek, te wszystkie rzeczy zostaną wykonane i proszę o cierpliwość, o powstrzymanie 

się od wszelkich komentarzy, ponieważ na całej długości administracyjnej rzeki miasta 

Kłodzka, te wszystkie elementy zostaną usunięte włącznie z korzeniami, jak również 

z inwazyjną roślinnością. A także zostanie podniesiony, jeżeli chodzi o Wyspę Piasek,                      
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na długości od mostu żelaznego, aż na wysokości wjazdu do starego młyna, mur oporowy 

który zostanie obłożony kamieniem.  
 

Głos zabrała Wiceprzewodnicząca Rady Pani Zdzisława Górska: Panie Burmistrzu, Wysoka 

Rado. Tak wszyscy się upominają w swoim terenie, że tego nie ma, że jakaś dziurka mała, 

a ja mam większy problem. Cały czas jest robiona lewa strona do ul. Noworudzkiej i tam tylko 

interweniują, natomiast jest wielki problem po prawej stronie. McDonald's i z ul. Noworudzkiej 

osiedle Kromera, ul. Objazdowa, jest tam taki rów, nie wiem czy jest tam w ogóle kanalizacja,  

tam ciągle spływają  - nie wiem - czy to są wody opadowe, czy z kanalizacji, ale jest to zmora 

dla rolników. Tam są pola i jest rów, który bez przerwy wylewa. Część ziemi przy tym rowie 

jest nieużytkiem, ktoś płaci za to podatki, a tego nie używa, bo tego nie da się zaorać, nie da 

się tam wjechać. Ta sprawa ciągnie się już 50 lat i do tej pory nie została rozwiązana. Może 

Pan Burmistrz się przychyli do tego i w przyszłości ujmie to w planach, żeby to udrożnić i te 

wody nie spływały na pola.  
 

Głos zabrał Zastępca Burmistrza Pan Wiesław Tracz: Problem jest nam znany i jest 

monitorowany na bieżąco. Rzeczywiście jest tam problem wód opadowych i mamy na 

względzie w przyszłości zajęcie się tym tematem. My już wcześniej wnioskowaliśmy 

o pozyskanie środków melioracyjnych. Niestety, tych środków nie udało się pozyskać, ale 

będziemy wznawiać te działania. Tutaj środki pomocowe byłyby jak najbardziej wskazane 

dlatego, że jednak jest to duża i droga inwestycja, aby uregulować te sprawy. Mamy to na 

względzie i w ramach zabudowy tych terenów, bo przewidujemy, że te tereny będą  

w  przyszłości ulegać zabudowie, na pewno będziemy w tamten teren ingerować i będziemy 

tutaj planować inwestycje regulujące odpływ wód. Niemniej jednak wymaga to odpowiedniego 

planowania i rozłożenia na kilka lat.  
 

Więcej głosów w dyskusji nie stwierdzono.                                

10. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Miejskiej Kłodzko na lata 2024-2034, druk nr 652. (Zał. nr 7) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii Komisji 

merytorycznej.  

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta Łosiewicz 

poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku nr 652 bez 

poprawek. 

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie uchwały 

w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miejskiej Kłodzko na lata 2024-

2034, druk nr 652. 

Głosowanie: za – 20, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIX/643/2024. (Zał. nr 8) 
 

11. Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko 

na 2024 rok, druk nr 653. (Zał. nr 9) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii Komisji 

merytorycznej.  
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Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta Łosiewicz 

poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku nr 653 bez 

poprawek. 

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie uchwały 

w sprawie dokonania zmian budżetu Gminy Miejskiej Kłodzko na 2024 rok, druk nr 653.  

Głosowanie: za – 20, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIX/644/2024. (Zał. nr 10) 
 

12. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie w trybie 

bezprzetargowym na czas oznaczony kolejnej umowy dzierżawy, której 

przedmiotem jest ta sama nieruchomość, z dotychczasowym dzierżawcą, 

druk nr 645. (Zał. nr 11) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii Komisji 

merytorycznej.  

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu Przestrzennego 

Pan Zbigniew Nowak poinformował, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na 

druku nr 645 bez poprawek. 

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie uchwały 

w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie w trybie bezprzetargowym na czas oznaczony 

kolejnej umowy dzierżawy, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość, z dotychczasowym 

dzierżawcą, druk nr 645. 

Głosowanie: za – 20, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIX/645/2024. (Zał. nr 12) 
 

13. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie w trybie 

bezprzetargowym na czas oznaczony kolejnej umowy dzierżawy, której 

przedmiotem jest ta sama nieruchomość, z dotychczasowym dzierżawcą, 

druk nr 646. (Zał. nr 13) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii Komisji 

merytorycznej.  
 

Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu Przestrzennego 

Pan Zbigniew Nowak poinformował, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na 

druku nr 646 bez poprawek. 
 

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie uchwały 

w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie w trybie bezprzetargowym na czas oznaczony 

kolejnej umowy dzierżawy, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość, z dotychczasowym 

dzierżawcą, druk nr 646. 
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Głosowanie: za – 20, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIX/646/2024. (Zał. nr 14) 
 

14. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie w trybie 

bezprzetargowym na czas oznaczony kolejnej umowy dzierżawy, której 

przedmiotem jest ta sama nieruchomość, z dotychczasowym dzierżawcą, 

druk nr 647. (Zał. nr 15) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii Komisji 

merytorycznej.  
 

Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu Przestrzennego 

Pan Zbigniew Nowak poinformował, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na 

druku nr 647 bez poprawek. 
 

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie uchwały 

w sprawie wyrażenia zgody na zawarcie w trybie bezprzetargowym na czas oznaczony 

kolejnej umowy dzierżawy, której przedmiotem jest ta sama nieruchomość, z dotychczasowym 

dzierżawcą, druk nr 647. 

Głosowanie: za – 20, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIX/647/2024. (Zał. nr 16) 

 

15. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia dotacji celowej na prace 

konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym 

do rejestru zabytków i znajdującym się na terenie Gminy Miejskiej Kłodzko, druk 

nr 648. (Zał. nr 17) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii Komisji 

merytorycznych.  
 

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta Łosiewicz 

poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku nr 648 bez 

poprawek. 

Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu Przestrzennego 

Pan Zbigniew Nowak poinformował, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na 

druku nr 648 bez poprawek. 
 

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie uchwały 

w sprawie udzielenia dotacji celowej na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty 

budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków i znajdującym się na terenie Gminy 

Miejskiej Kłodzko, druk nr 648. 
 

Głosowanie: za – 20, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIX/648/2024. (Zał. nr 18) 
 

16. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia dotacji celowej na prace 

konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym 
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do rejestru zabytków i znajdującym się na terenie Gminy Miejskiej Kłodzko, 

druk nr 649. (Zał. nr 19) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii Komisji 

merytorycznych.  
 

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta Łosiewicz 

poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku nr 649 bez 

poprawek. 
 

Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu Przestrzennego 

Pan Zbigniew Nowak poinformował, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na 

druku nr 649 bez poprawek. 
 

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie uchwały 

w sprawie udzielenia dotacji celowej na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty 

budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków i znajdującym się na terenie Gminy 

Miejskiej Kłodzko, druk nr 649. 
 

Głosowanie: za – 20, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIX/649/2024. (Zał. nr 20) 

17. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia dotacji celowej na prace 

konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym 

do rejestru zabytków i znajdującym się na terenie Gminy Miejskiej Kłodzko, 

druk nr 650. (Zał. nr 21) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii Komisji 

merytorycznych.  
 

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta Łosiewicz 

poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku nr 650 bez 

poprawek. 

Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu Przestrzennego 

Pan Zbigniew Nowak poinformował, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na 

druku nr 650 bez poprawek. 
 

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie uchwały 

w sprawie udzielenia dotacji celowej na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty 

budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków i znajdującym się na terenie Gminy 

Miejskiej Kłodzko, druk nr 650. 
 

Głosowanie: za – 20, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIX/650/2024. (Zał. nr 22) 

18. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia dotacji celowej na prace 

konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytku wpisanym 

do rejestru zabytków i znajdującym się na terenie Gminy Miejskiej Kłodzko, 

druk nr 651. (Zał. nr 23) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
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Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii Komisji 

merytorycznych.  
 

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta Łosiewicz 

poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku nr 651 bez 

poprawek. 
 

Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu Przestrzennego 

Pan Zbigniew Nowak poinformował, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na 

druku nr 651 bez poprawek. 
 

Uwag i zapytań do projektu nie stwierdzono. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie uchwały 

w sprawie udzielenia dotacji celowej na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty 

budowlane przy zabytku wpisanym do rejestru zabytków i znajdującym się na terenie Gminy 

Miejskiej Kłodzko, druk nr 651. 
 

Głosowanie: za – 19, przeciw – 0, wstrzymało się – 1.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIX/651/2024. (Zał. nr 24) 

19. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia wniosku, druk nr 655. (Zał. nr 25) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym przez Komisję Skarg, Wniosków i Petycji.  
 

Zastępca Burmistrza Pan Wiesław Tracz zgłosił poprawkę o charakterze formalnym do 

projektu uchwały na druku nr 655. Poprawka dotyczy numeracji paragrafów zawartych 

w projekcie uchwały. Mamy paragraf pierwszy, po czym powtórzony jest dwukrotnie paragraf 

drugi, a następnie paragraf trzeci. Wnioskuję o naniesienie poprawki o charakterze 

porządkowym, a więc paragraf pierwszy pozostałby paragrafem pierwszym, paragraf drugi 

paragrafem drugim, a później nastąpiłoby uporządkowanie numeracji i paragrafy nosiłyby 

numer 3 i numer 4. 
 

Przewodnicząca Rady poddała pod głosowanie przyjęcie zgłoszonej poprawki o charakterze 

formalnym do projektu uchwały na druku nr 655. Poprawka dot. numeracji paragrafów.    

Głosowanie: za – 20, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Poprawka została przyjęta. 
 

Następnie Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznych.  
 

Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu Przestrzennego 

Pan Zbigniew Nowak poinformował, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na 

druku nr 655 bez poprawek. 
 

Przewodniczący Komisji Spraw Obywatelskich i Porządku Publicznego Pan Piotr Bryła   

poinformował, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku nr 655 z poprawką 

zgłoszoną przez Pana Burmistrza. 
 

Uwag i zapytań do projektu nie zgłoszono. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie uchwały 

w sprawie rozpatrzenia wniosku, druk nr 655 wraz z poprawką.  
 

Głosowanie: za – 20, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIX/652/2024. (Zał. nr 26) 
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20. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne wykorzystanie 

herbu Miasta Kłodzka, druk nr 656. (Zał. nr 27) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Uwag i zapytań do projektu nie zgłoszono. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie uchwały 

w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne wykorzystanie herbu Miasta Kłodzka, druk nr 656.   
 

Głosowanie: za – 20, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIX/653/2024. (Zał. nr 28) 

21. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia „Miejscowego planu zagospodarowania 

przestrzennego obszaru położonego w rejonie ulic: Stanisława Wyspiańskiego, 

Juliusza Słowackiego, Piastowskiej, Władysława Reymonta, Grunwaldzkiej, 

Mikołaja Reja i Kwiatowej oraz wzdłuż wschodniej granicy Miasta Kłodzka”, 

druk nr 654. (Zał. nr 29) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Szanowni Państwo, zanim przystąpimy do 

glosowania nad uchwałą, musimy wypełnić procedurę, która to poprzedza, a mianowicie 

rozstrzygnięcie o sposobie rozpatrzenia uwag wniesionych do projektu planu miejscowego. 

Na podstawie art. 20 ust. 1 ustawy z 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu 

przestrzennym (Dz. U. z 2023 r. poz. 977, 1506 i 1597) w związku z art. 67 ust. 3 ustawy z dnia 

7 lipca 2023 r. o zmianie ustawy o planowaniu i zagospodarowaniu przestrzennym oraz 

niektórych innych ustaw (Dz. U. z 2023 r. poz. 1688), Rada Miejska w Kłodzku ustala, 

co następuje: 
 

Do wyłożonego, 11 grudnia 2023 r. do 5 stycznia 2024 r., do publicznego wglądu projektu 

„Miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego obszaru położonego w rejonie ulic: 

Stanisława Wyspiańskiego, Juliusza Słowackiego, Piastowskiej, Władysława Reymonta, 

Grunwaldzkiej, Mikołaja Reja i Kwiatowej oraz wzdłuż wschodniej granicy Miasta Kłodzka”, 

wraz z prognozą oddziaływania na środowisko wpłynęło 6 uwag. Ze wszystkich uwag 4 uwagi 

zostały rozpatrzone w całości pozytywnie, a pozostałe 2 w części pozytywnie i w części 

negatywnie.  
 

W zakresie uwag nieuwzględnionych przez Burmistrza Miasta Kłodzka, Rada Miejska 

w Kłodzku postanawia przyjąć następujący sposób ich rozpatrzenia: 

Nie uwzględnić części uwagi złożonej w dniu 17 stycznia 2024 r. przez osobę fizyczną  

o następującej treści:  

Zgodnie z art. 18 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu 

przestrzennym (Dz. U. z 2023 r., poz. 977 ze zmianami)’ wnoszę do wyżej wymienionego 

projektu miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla obszaru działek 

nr 138/1,138/2,138/3 AM-2 obręb Zacisze przy ul. W. S. Reymonta 12 i 16 następującą uwagę: 

1) dotyczy §12 pkt 2 (wymagane miejsca postojowe); 

W związku z planowaną zmianą sposobu użytkowania części budynku przy ul. Reymonta 12 

na usługową, wnoszę o umożliwienie bilansowania miejsc postojowych w obrębie ulicy 

Reymonta i Piastowskiej lub wprowadzenie do planu zwolnienia z obowiązku realizacji miejsc 

postojowych w obrębie działki budowlanej. Istniejący budynek zbudowany został w zgodzie 

z obowiązującym ówcześnie planem miejscowym. Obecne ukształtowanie zabudowy na 

działce wyklucza możliwość realizacji na niej wydzielonych miejsc postojowych. Konieczność 
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realizacji wymaganych miejsc postojowych w obrębie działki uniemożliwi mi realizację 

planowanego przedsięwzięcia. Proszę o wprowadzenie zapisów np.: 

- w przypadku zmiany sposobu użytkowania istniejącego budynku lub jego części zapisów §12 

ust. 2 nie stosuje się, 

- lub w przypadku zmiany sposobu użytkowania istniejącego budynku lub jego części 

dopuszcza się bilansowanie wymaganych miejsc postojowych w obrębie bezpośrednio 

przylegających dróg. 
 

Uwagę rozpatruje się negatywnie w zakresie dopuszczenia bilansowania miejsc do 

parkowania w ramach ulic Reymonta i Piastowskiej, ze względu na ograniczenia przestrzenne 

i brak realnej możliwości lokalizacji miejsc do parkowania dla zabudowy w ramach 

ul. Piastowskiej (obejmującej w projekcie planu miejscowego teren 1KDL) oraz ul. Reymonta 

(poza granicami planu miejscowego). 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska zarządziła głosowania zadając pytanie, kto 

z Państwa radnych jest za odrzuceniem odczytanej uwagi w zakresie rozpatrzonym 

negatywnie? 

Głosowanie: za – 14, przeciw – 0 , wstrzymało się – 6. 

Uwaga została odrzucona.   

 

Przewodnicząca Rady poinformowała, że pkt 2 został uwzględniony przez Burmistrza i nie 

podlega rozpatrzeniu przez Radę. 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: W dalszej części mamy propozycję 

nieuwzględnienia części uwagi złożonej w dniu 18 stycznia 2024 r. przez osobę fizyczną  

o następującej treści:  

Zgodnie z art. 18 ustawy z dnia 27 marca 2003 r. o planowaniu i zagospodarowaniu 

przestrzennym (Dz. U. z 2023 r. poz. 977, ze zmianami) wnoszę do wyżej wymienionego 

projektu miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla obszaru: działka nr 12, 

AM-3, obręb: 0013, Jaskółcza Góra przy ul. Wyspiańskiego 71 w Kłodzku następującą uwagę: 

Proszę wprowadzić do ww. projektu następujące zmiany: 

1. W § 12 pkt 5,6 są zaplanowane wymiary dróg i placów manewrowych. Nie można wykonać 

dróg i placów manewrowych o takich wymiarach ponieważ działka w części jest zabudowana 

i są już drogi istniejące, które planuję podzielić z zachowaniem obecnej zabudowy 

i wybudowanych dróg. Proponuję zrezygnować z planowania placów manewrowych natomiast 

zaplanować drogi do maksymalnej szerokości 8 m. 

2. W § 21 ppkt 20 lit d) jest między innymi zbieranie, przeładunek odpadów. 

Proszę wprowadzić zapis zobowiązujący zaplanowanie i budowę boksów na składowanie 

i odbiór segregowanych odpadów komunalnych dla każdego wydzielonego obiektu 

i zagospodarowanego budynku lub wspólny boks dla kilku obiektów. 
 

Uwagę rozpatruje się negatywnie, w zakresie: zmniejszenia ustalonych w § 12 pkt 5 i 6 

uchwały planu minimalnych wymiarów dróg oraz placów manewrowych w przypadku dróg 

zapewniających dojazd do działek wydzielanych w głębi terenu, ponieważ:  

- przytoczone ustalenia mają dla omawianego projektu planu miejscowego formę ogólną, 

tj. obowiązują dla wszystkich terenów wyznaczonych w projekcie planu miejscowego i mają 

na celu zapewnienie właściwiej obsługi komunikacyjnej terenów przeznaczonych pod 

zabudowę, ich zmniejszenie może prowadzić do problemów przy realizacji inwestycji 

infrastrukturalnych i problemów przy użytkowaniu istniejącej i planowanej zabudowy, 
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- projekt planu miejscowego dopuszcza możliwość realizacji dojść i dojazdów bez koniczności 

wydzielania dodatkowych działek drogowych, o wymiarach wskazanych w § 12 pkt 5 i 6 

uchwały. 

W zakresie wprowadzenia w § 21 uchwały projektu planu miejscowego przepisów 

zobowiązujących zaplanowanie i budowę boksów na składowanie i odbiór segregowanych 

odpadów uwagę rozpatruje się w części negatywnie, ponieważ nie zaistniała formalno-

prawna konieczność nakazu realizacji tego typu obiektów. Zarówno realizacja obiektów do 

składowania i odbioru odpadów, jak i sam proces segregacji i odbioru odpadów regulowany 

jest przez przepisy odrębne.  

Jednocześnie powyższą uwagę rozpatruje się w części pozytywnie poprzez 

rezygnację z wyłączenia w ramach obiektów usługowych punktów do zbierania 

i przechowywania odpadów. Przepis ten mógł powodować rozbieżności interpretacyjne 

w  odniesieniu do zbierania i przechowywania odpadów w związku z procesem składowania 

i  segregacji odpadów w celu ich i odbioru przez odpowiednie służby porządkowe, co nie było 

zamysłem projektu. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska zarządziła głosowania zadając pytanie, kto 

z Państwa radnych jest za odrzuceniem odczytanej uwagi w zakresie rozpatrzonym 

negatywnie? 

Głosowanie: za – 16, przeciw – 0 , wstrzymało się – 4. 

Uwaga została odrzucona.   

 

Przewodnicząca Rady poinformowała, że pkt 3 i 4 został uwzględniony przez Burmistrza i nie 

podlega rozpatrzeniu. 

Następnie Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie 

opinii Komisji merytorycznych.  
 

Przewodniczący Komisji Gospodarki Komunalnej, Ochrony Środowiska i Ładu Przestrzennego 

Pan Zbigniew Nowak poinformował, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na 

druku nr 654 bez poprawek. 
 

Przewodniczący Komisji Spraw Obywatelskich i Porządku Publicznego Pan Piotr Bryła   

poinformował, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku nr 654 bez 

poprawek. 
 

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta Łosiewicz 

poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku nr 654 bez 

poprawek. 
 

Uwag i zapytań do projektu nie zgłoszono. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie uchwały 

w sprawie uchwalenia „Miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego obszaru 

położonego w rejonie ulic: Stanisława Wyspiańskiego, Juliusza Słowackiego, Piastowskiej, 

Władysława Reymonta, Grunwaldzkiej, Mikołaja Reja i Kwiatowej oraz wzdłuż wschodniej 

granicy Miasta Kłodzka”, druk nr 654. 
 

Głosowanie: za – 20, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIX/654/2024. (Zał. nr 30) 

22. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi 

Kłodzkiemu, druk nr 657. (Zał. nr 31) 
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Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii Komisji 

merytorycznej.  
 

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta Łosiewicz 

poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku nr 657 bez 

poprawek. 
 

Przewodnicząca Rady poinformowała, że dofinansowanie dotyczy przebudowy nawierzchni 

drogi powiatowej nr 3226D przy ul. Połabskiej. 
 

Głos zabrał radny Pan Zbigniew Kucharek: Wysoka Rado, Pani Przewodnicząca. Zapytajmy 

Pana Burmistrza, nie wiem jak w całości, bo patrząc na tą drogę powiatową, jak to jest 

uwzględnione i w jakiej kwocie jest to tam ujęte, że my w ramach współpracy to  

dofinansowujemy. Ja to rozumiem. Z dyskusji jaka była na Komisji Gospodarki, uwzględniając 

to, to ta droga kiedyś była drogą od PSK dawnej kolei, aż po pułk, to wszystko było w kostce. 

Wiadomo – technologie, wszystko się zmienia, ale teraz na jakich zasadach to jest 

podjęte i o co chodzi, co ma być zmienione, i co na tym miasto skorzysta? Bo ja widzę, że my 

tutaj raczej pozbędziemy się czegoś dobrego, a wejdziemy w coś gorsze.  
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Miasto skorzysta na tym, że ulica Połabska 

znajduje się w mieście. To jest połowa dotacji, bo całe zadanie to kwota 350 000 zł. My mamy 

zamiar przekazać 175 000 zł. Burmistrz wyjaśni jeszcze wszelkie niuanse. Bardzo proszę. 
 

Głos zabrał Zastępca Burmistrza Pan Wiesław Tracz: Pani Przewodnicząca, Panie radny, 

Szanowni Państwo. Zazwyczaj jest tak, że jeżeli coś remontujemy, to zmieniamy na lepsze, 

a nie na gorsze. Oczywiście w życiu różnie się zdarza, potraktujmy tą moja wypowiedź 

w charakterze żartu. Staramy się, i my, i władze powiatowe, aby te remonty które są zmieniały 

sytuację na lepsze. W ramach tego remontu, wszyscy Ci, którzy spojrzeli na kwoty i wszyscy 

Ci, którzy odnoszą te kwoty do dzisiejszej rzeczywistości mogą się zorientować, że nie jest to 

żaden wielki remont kapitalny tylko drobne prace remontowe. Zakres zadania będzie 

obejmował przebudowę nawierzchni ul. Połabskiej w Kłodzku od ul. Witosa do skrzyżowania 

z ulicą Kościuszki i ul. Grunwaldzką, z wyłączeniem odcinka w obrębie przejścia dla pieszych 

przy skrzyżowaniu z ulica Łużycką. Taki jest zakres zadania. Nie mówimy tutaj o wielkim 

wkraczaniu na to zadanie i przebudowie w jakimś strasznie znaczącym zakresie. Mówimy tutaj 

tylko o poprawie stanu istniejącego. Staramy się dofinansowywać te zadania, które są 

realizowane na terenie miasta. Te zadania wykonywane przez władze powiatu i przez Zarząd 

Dróg Powiatowych. Oczywiście Państwo wiedzą, że współpraca idzie także w drugą stronę, 

mamy przykłady rond na zbiegu ulic powiatowych i miejskich. Tu także mieliśmy do czynienia 

ze współpracą w drugą stronę, a więc dofinansowywaniem naszych zadań ze strony Powiatu. 

Przypomnę tylko, dla słuchających i oglądających transmisję z obrad, że wartość zadania 

wynosi 350 000 zł. Gdybyśmy mówili tam o jakiejś gruntownej modernizacji i wchodzeniu 

z większą inwestycją rozmawialibyśmy o kwocie 3,5 – 4 czy 5 mln zł. Nie jest to wielkie 

zadanie, jest to bardziej chęć ingerencji w poprawę stanu nawierzchni.  
 

Głos zabrała radna Pani Aneta Łosiewicz: Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado. Myślę, że 

to jest dobry krok, żeby wspomagać w sfinansowaniu zadania na naszym terenie, również 

Powiat Kłodzki. W chwili obecnej Powiat realizuje takie zadanie remontowe, które ma poprawić 

na tym odcinku chodniki, ich jakość, ale również chciałam podkreślić, że tam ma powstać 

przede wszystkim bardziej widoczne przejście dla pieszych. Tam jest taki nietypowy odcinek, 

gdzie bardzo często auta zmieniają pas ruchu i żeby to przejście dla pieszych było bardziej 
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widoczne, szczególnie, że jest tam blisko sala zabaw dla dzieci i często przez to przejście 

przechodzą rodzice z dziećmi. Myślę, że jak najbardziej udana inwestycja. 
 

Radny Pan Stanisław Bartczak: Pani Przewodnicząca, Panie Burmistrzu. Mam taką dygresję 

co do Powiatu. Chciałbym wyrazić zadowolenie, że współpraca miasta z Powiatem jest bardzo 

korzystna dla mieszkańców, bo przecież to też są mieszkańcy powiatu i miasta, ale tutaj mam 

troszeczkę niedosyt, jeżeli chodzi o tą współpracę. Chodzi o ul. Korfantego, o odcinek gdzie 

jest mur do hurtowni kafelek. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Przepraszam Panie radny, ulica Korfantego 

może być przedmiotem dyskusji w sprawach różnych? Dyskutujemy w tej chwili w innym 

temacie. 

Radny Pan Stanisław Bartczak: Oczywiście. W sprawach różnych zabiorę głos.                 
 

Głos zabrał radny Pan Bogusław Procak: Szanowna Pani Przewodnicząca, chciałbym, aby 

finansowanie do Starostwa było po prostu ostatni raz. Albo Starostwo się przyłoży do pracy, 

albo nie współpracujemy z nimi. Tyle czasu czekają mieszkańcy przy ul. Korczaka na zajęcie 

się tą ulicą. Wiem, że to nie jest ten temat.   
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Proszę spokojnie Panie radny, nie potrzeba 

tych emocji, nie będziemy się przekrzykiwać. 

Radny Pan Bogusław Procak: Chciałbym tylko, żeby Starostwo to zrozumiało, że jest już 

przegięcie dosłowne.  
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Szanowni Państwo, nie dokładamy do 

Starostwa tylko do Powiatu, to jest zasadnicza różnica. W Starostwie nikt nas nie prosił o to, 

żebyśmy dotowali tamtą kwotą. 
 

Głos zabrała radna Pani Aneta Łosiewicz: Pani Przewodnicząca, Panie radny. Chciałam tylko 

zwrócić uwagę, że to akurat tutaj podejmujemy taką uchwałę i dofinansowujemy do prac na 

ul. Połabskiej, ale nie jest to kosztem ul. Korfantego, tylko prędzej wykonania dokumentacji 

technicznej na Sienkiewicza. I to tutaj prędzej mieszkańcy mogliby troszeczkę czuć zawód, ale 

mylę, że to będzie dalej procedowane i uda się znaleźć również na tą dokumentację techniczną 

pieniądze.  
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Przypomnę Państwu argument chyba nie do 

odparcia, przecież ulica Połabska znajduje się w naszym mieście. Mówimy o drodze, która 

znajduje się w naszym mieście. Cóż więcej trzeba, jakiego argumentu, żeby Państwa,                        

co niektórych, do tego przekonać. 
 

Radna Pani Jolanta Kobak: Pani Przewodnicząca, Panowie Burmistrzowie, Wysoka Rado. 

Uważam, że po tej ulicy, jak po wszystkich ulicach znajdujących się w mieście Kłodzku chodzą 

kłodzczanie i każda współpraca, każdy nakład pieniędzy na każdą ulicę byłby wskazany. 

Poprawienie tej drogi jest naprawdę świetnym rozwiązaniem, bo naprawdę droga jest 

w  krytycznym stanie i powinno się już dawniej za to zabrać.  
 

Radny Pan Bogusław Procak: Chciałbym tylko zwrócić uwagę, że tu dajemy 170 tys. zł, a dla 

nas na ul. Korczaka, dla tym mieszkańców wystarczy 17 000 zł. To są tak małe sumy, że już 

naprawdę Powiat musi się nad tym pochylić.  
 

Głos zabrał radny Pan Damian Ślak: Ostatnio miałem możliwość rozmawiania z Panem 

Ministrem ds. Infrastruktury na te tematy i wiem już, że nie do końca, ale będą naciski na to, 

że będzie więcej pieniędzy na drogi powiatowe. Korczaka jest drogą powiatową i mam 

nadzieję, że właśnie w najbliższej kadencji będziemy naciskać na Powiat Kłodzki, aby 
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realizować ul. Korczaka, ul. Śląską i ul. Boh.Getta oraz rondo przy BP. To są te fragmenty, 

które podlegają pod Powiat i będziemy musieli dokładać Panie radny.         
 

Więcej zapytań do projektu nie stwierdzono. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie uchwały 

w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Kłodzkiemu, druk nr 657.  
 

Głosowanie: za – 20, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIX/655/2024. (Zał. nr 32) 

23. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi 

Kłodzkiemu, druk nr 658. (Zał. nr 33) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poinformowała, że dofinansowanie dotyczy 

przebudowy odcinka drogi powiatowej nr 3808D przy ul. Zajęczej w Kłodzku, na odcinku 0,5 

km. Kwota dofinansowania wynosi 400 000 zł., a następnie poprosiła o przedstawienie opinii 

Komisji merytorycznej.  
 

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta Łosiewicz 

poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku nr 658 bez 

poprawek. 

 

Głos zabrał radny Pan Krzysztof Mąka: Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, Panie 

Burmistrzu. Chciałbym się dowiedzieć, bo na Komisji nie udało mi się tej informacji uzyskać, 

o który fragment chodzi, czy od ul. Objazdowej do obwodnicy, czy od obwodnicy i dalej 

w stronę Korytowa? 

Zastępca Burmistrza Pan Wiesław Tracz poinformował, że chodzi o odcinek od obwodnicy 

w stronę Korytowa.   

Salę obrad opuścili: radna Pani Jolanta Kobak, radna Pani Anna Karolczak, radny Pan Adam Kwas. Na sali 

obecnych 17 radnych. 
  

Radny Pan Zbigniew Kucharek: Wysoka Rado, Panie Burmistrzu. Pamiętam, że na początku 

mojej kadencji, jak tu Panowie interweniowali i może słusznie, że ta część od ronda przy 

ul. Dusznickiej do skrzyżowania z ulicą Objazdową jest w fatalnym stanie. Zapewne w planach 

nie oglądałem jak to wygląda i kiedy to będzie do realizacji, bo jest tam istotna sprawa, że  przy 

tej ulicy mógłby być wykorzystany teren na parking przy cmentarzu, bo teraz tam staje się 

w błocie. Tam będziemy wykonywać prace, dzisiaj tam przejeżdżałem, a w sumie tam jest 

dobrze. Przejeżdżając Objazdową i wjeżdżając w kierunku Dusznickiej do ronda, wzdłuż 

cmentarza to jest fatalna sprawa. Nie wiem jakie są decyzje, kto podejmuje w inżynierii takie 

coś, że nie uwzględniono tego co jest bardziej potrzebne do wykonania. Przepraszam, ale 

niestety to jest mój pogląd na to i to wyrażam.  
 

Głos zabrał Zastępca Burmistrza Pan Wiesław Tracz: Wydaje mi się, że trochę mieszamy 

tematy. Rzeczywiście my od lat upominaliśmy się o remont tego odcinka od skrzyżowania 

z sygnalizacją świetlną do zakończenia terenu, obszaru zabudowanego, a więc terenu 

leżącego na terenie miasta Kłodzka. Pan radny porusza jak najbardziej uzasadnione kwestie, 

ale one akurat w tym temacie, w temacie tej uchwały i tego realizowanego projektu  nie mają 

powiązania ze sobą. Na pewno Pana uwagi należy uwzględniać w przyszłości, ale my 

będziemy realizować parę projektów w tym obszarze i na pewno będzie jeszcze czas na 

rozmowy o tym. Przypomnę tylko, że równocześnie realizowane jest w tej chwili i będzie 

zlecany projekt nowej drogi dojazdowej do nowego obiektu Państwowej Straży Pożarnej. 
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Po drugie, słynna sprawa, która rozsławiła znowu Kłodzko na cała Polskę, a więc słynne 

pechowe skrzyżowanie – Zajęcza, Korytowska. Nie będziemy komentować sposobu jazdy 

ludzi. My będziemy tam w tej chwili stosować doraźne rozwiązanie w postaci wyniesionych 

przejść dla pieszych, wymuszających zwolnienie dla pojazdów wjeżdżających na 

skrzyżowanie ze strony dróg podporządkowanych, które są zresztą odpowiednio oznakowane, 

ale równocześnie będziemy zlecać projekt przebudowy tego skrzyżowania, a więc 

uwzględnienia tego zadania, aby w przyszłości móc tam rzeczywiście zrobić skrzyżowanie 

o ruchu okrężnym. Nie chcę już wspominać, że cała ulica Korytowska także jest w naszych 

zamierzeniach, tam także będzie możliwość wygospodarowania dodatkowych miejsc 

parkingowych.  
 

Radny Pan Zbigniew Kucharek: Panie Burmistrzu, w toku tej dyskusji cieszy mnie, że Pan 

przedstawił takie argumenty. Jest jeszcze jeden argument w związku ze skrzyżowaniem 

Objazdowa, Zajęcza. Co trzysta metrów ma być rondo? Przecież jest droga z pierwszeństwem 

przejazdu i podporządkowana, no chyba ktoś kończył kurs prawa jazdy. To są koszty miasta, 

że my mamy wrzucać ten temat dla wygody takiego co nie umie czytać znaków. Proszę 

wybaczyć. Dziękuję. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Szanowni Państwo, trzymajmy się tematu. 

Mamy temat przebudowy odcinka ul. Zajęczej. Bardzo proszę, żebyśmy się poruszali 

w obszarze tego tematu, pozostawiając inne rzeczy na sprawy różne.  
 

Więcej uwag i zapytań nie stwierdzono.  
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie uchwały 

w sprawie udzielenia pomocy finansowej Powiatowi Kłodzkiemu, druk nr 658.  
 

Głosowanie: za –17, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIX/656/2024. (Zał. nr 34) 

24. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia dotacji celowej dla „Zespołu Opieki 

Zdrowotnej” w Kłodzku ul. Szpitalna 1a, 57-300 Kłodzko, druk nr 659. (Zał. nr 35) 

Projekt uchwały został przedłożony radnym. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poprosiła o przedstawienie opinii Komisji 

merytorycznych.  
 

Zastępca Przewodniczącej Komisji Zdrowia, Pomocy Społecznej, Sportu i Turystyki Pan 

Armin Jarosz poinformował, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku 

nr 659 bez poprawek. 

 

Przewodnicząca Komisji Budżetu, Finansów i Polityki Gospodarczej Pani Aneta Łosiewicz 

poinformowała, że Komisja wnioskuje o przyjęcie projektu uchwały na druku nr 659 bez 

poprawek. 

 

Uwag i zapytań do projektu uchwały nie stwierdzono. 
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska poddała pod głosowanie podjęcie uchwały 

w sprawie udzielenia dotacji celowej dla „Zespołu Opieki Zdrowotnej” w Kłodzku ul. Szpitalna 

1a, 57-300 Kłodzko, druk nr 659.   
 

Głosowanie: za –17, przeciw – 0, wstrzymało się – 0.  

Uchwała została podjęta i otrzymała nr LXIX/657/2024. (Zał. nr 36) 

25. Interpelacje i zapytania radnych. 

Nie stwierdzono. 
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26. Wnioski i oświadczenia radnych. 

Nie stwierdzono. 

27. Sprawy różne. 

Głos zabrał radny Pan Stanisław Bartczak: Szanowni Państwo, chciałbym się zwrócić do 

Pana Burmistrza z prośbą o współpracę między Powiatem a miastem. To jest bardzo ważne 

i to jest moja prośba, bo przykładem jest ulica Korfantego, która jest powiatowa, ale w tym 

miejscu gdzie jest hurtownia, kawałek w dół, cały ciąg kanalizacji wodnej jest całkowicie 

zapchany. I mieszkańcy bardzo mocno interweniowali do Powiatu, żeby przeczyścić ten 

odcinek, ponieważ jak są dosyć obfite opady deszczu, to zalewa im podwórko i mają tam 

potężny problem. Chciałbym tylko zwrócić na to uwagę, żeby też współpracować z Powiatem, 

żebyśmy mogli też interweniować jako miasto i żeby się przychylić do tej prośby, bo to jest 

problem naszych mieszkańców. O tej współpracy mówię, która powinna być wzajemna. My 

wam pomagamy, a wy też pochylcie się nad naszymi sprawami, bo mamy mieszkańców, 

którzy mają problem, żeby te sprawy rozwiązywać. To też jest bezpieczeństwo, ochrona 

mienia i dodatkowe wydatki. I w tym kierunku chciałem tylko Państwu powiedzieć, a nie, żeby 

wyciągać, wypowiadać się negatywnie w jakichś sprawach.  
 

Głos zabrał Zastępca Burmistrza Pan Wiesław Tracz: Proszę Państwa, jak do tej pory 

współpraca z władzami powiatowymi pod kątem wspólnych remontów dróg czy też 

infrastruktury towarzyszącej przebiegała w przestrzeni ostatnich lat, ostatnich kadencji bardzo 

dobrze. Nie mogę tutaj narzekać w żaden sposób na to, że były tutaj jakieś nieporozumienia 

w ramach współpracy i to szło w dwie strony. Rozumiejąc intencje obu Panów radnych i myślę, 

że także innych radnych to dotyczy, to mogę powiedzieć, że chcielibyśmy podejmować 

znacznie więcej tych remontów dróg miejskich, a powiat – powiatowych. W tym zakresie jest 

bardzo istotne to o czym powiedział radny Ślak, jesteśmy tutaj - zarówno Powiat jak i miasto 

Kłodzko – w dużej części uzależnieni od dotacji zewnętrznych na infrastrukturę drogową. Im 

więcej będzie programów krajowych, a przed nami uruchomienie środków unijnych. Mamy 

dobre sygnały, że te środki za chwilę się pojawią. Mam nadzieję, że w tym zakresie współpraca 

Powiatu i miasta może nawet podwoić ilości tych remontów, które do tej pory miały miejsce, 

bo wszyscy mamy takie marzenia, aby tych remontów dróg było jeszcze więcej, mam nadzieję, 

że te nasze zamierzenia się spełnią. Natomiast, jeżeli chodzi o te problemy, które wynikają na 

bieżąco, także przy drogach powiatowych, oczywiście my zgłaszamy te problem i tutaj także 

stopniowo będziemy to usuwać i będziemy oczywiście pamiętać o tym problemie, który Pan 

radny zgłasza. Chciałbym tutaj zaznaczyć, że wielkie znaczenie ma także inwestycja, która 

przebiega w tej chwili w Kłodzku, chodzi o inwestycję na samych ciekach wodnych, 

prowadzoną przez Wody Polskie dlatego, że jeżeli mówimy o odwadnianiu różnych odcinków, 

a ten obszar o którym Pan wspomina jest bardzo związany także z tą inwestycją, bo 

wielokrotnie problemem były także te stare odprowadzenia wód opadowych do samej rzeki. 

W wielu przypadkach tamta ingerencja w te instalacje także będzie. Tak samo jak w mury. 

To wszystko przed nami. Inwestycja trwa do połowy 2025 roku. My współpracujemy na 

bieżąco z Wodami Polskimi, uwzględniając swoje mapy, swoje opracowania projektowe. 

Powiat robi to samo i na pewno będziemy tutaj współpracować i w tym zakresie w jakim da się 

poprawiać ten stan istniejący lub modernizować ten stan istniejący, będziemy poprawiać 

w ramach przyszłych remontów, będziemy to robić.   
 

Głos zabrał radny powiatowy, przewodniczący komisji bezpieczeństwa i infrastruktury 

drogowej Pan Waldemar Bicz: Chciałem przede wszystkim podziękować Państwu radnym, 

Burmistrzowi, za tą współpracę między Starostwem a Gminą Miejską Kłodzko, ponieważ dzięki 

tej współpracy na drogach można wykonać dwa razy więcej roboty. Zasadą jest bowiem, że 
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skoro Powiat Kłodzki miał 700 km dróg do utrzymania, do modernizacji, to w pierwszej 

kolejności opłaca się robić te zadania, w których wspólnie można znaleźć środki albo 

zewnętrzne albo składkowe, robiąc tzw. montaż finansowy. Jak sięgam pamięcią w mojej 

kadencji radnego powiatowego zaczęło się od wspólnej roboty na ulicy Szpitalnej. To była 

bardzo ważna inwestycja, gdzie powstały parkingi z prawdziwego zdarzenia i później po kolei 

sami Państwo wiecie, które drogi, które ronda zostały w mieście zrobione wspólnie. Dziękuję 

Państwu i myślę, że ta współpraca Powiat i Gmina Miejska Kłodzko nadal będzie się świetnie 

układała. Patrzymy na siebie z uśmiechem radni powiatowi i miejscy, miasto mamy tylko jedno 

i w tym mieście chcemy żyć jak najlepiej. Dziękuję.  
 

Głos zabrał radny Pan Bogusław Procak: Bardzo dziękuję Panu radnemu powiatowemu 

Waldemarowi Biczowi i mam taką prośbę, żeby Pan radny pochylił się nad problemem 

oznakowania pionowego i poziomego ulicy Korczaka. Jest Pan bardzo poważany na ulicy 

Korczaka jako Prezes Wodociągów Kłodzkich i radny powiatowy, także prosiłbym o takie 

mocne pochylenie się nad tym tematem. Dziękuję. 
 

Radny powiatowy, przewodniczący komisji bezpieczeństwa i infrastruktury drogowej 

Pan Waldemar Bicz: Oczywiście przekażę Pańskie uwagi do Zarządu Dróg Powiatowych. 

Jest tam nowy szef, znakomity zespół inżynierów, wiedzą co mają zrobić.  
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Myślę, że to jest bardzo pozytywne 

załatwienie sprawy. Pan radny zadowolony.  
 

Głos zabrał Wiceprzewodniczący Rady Pan Zdzisław Duda: Wysoka Rado, Panowie 

Burmistrzowie. Dzisiaj podejmowaliśmy uchwały dotyczące dofinansowania szpitala i tu przy 

tej okazji chciałbym podziękować w imieniu własnym i radnego Zbigniewa Kucharka firmie 

Castorama, która wydatnie pomogła w remoncie, aż trzech oddziałów szpitala w tym urologii, 

dzięki czemu dziś urologia zostaje w naszym szpitalu, a jest to jedyny oddział na dwa powiaty. 

Bardzo wielkie dzięki dla dyrekcji Castoramy i całej firmy za tą pomoc. 
 

Głos zabrał radny Pan Armin Jarosz: Wysoka Rado, tak przysłuchuję się tej rozmowie 

i  muszę zabrać głos w sprawie tej naszej współpracy. Szanowni Państwo mam zaszczyt pełnić 

funkcję radnego już trzecią kadencję, pamiętam czasy kiedy ta współpraca z Powiatem nie 

zawsze do końca się układała. Pamiętam czasy, kiedy źle odbierana była nazwa Powiatowy 

Szkolny Związek Sportowy tylko dlatego, że w nazwie miał powiatowy. Zapewniam Państwa, 

że nie były to dobre czasy dla naszego miasta. Zmieniło się to. Rzeczywiście przez ostatnie 

dwie kadencje współpraca była wręcz wzorowa. Dlatego mam taki apel i prośbę, proszę 

Państwa, bez względu na to kto za miesiąc zasiądzie w tej pięknej sali, żebyśmy odrzucili 

aspekty polityczne i byli nastawieni na tą współpracę, bo to jest nasze miasto i bez współpracy  

z Powiatem i wszystkimi instytucjami, którymi zarządza Powiat, bez współpracy ze 

Spółdzielnią Mieszkaniową, naprawdę nie będzie to korzystne dla naszego miasta. Myślę, że 

ta współpraca wszystkich tych instytucji, jednostek i organów będzie układała się doskonale 

również po 7 kwietnia. Dziękuję. 
 

Radny Pan Zbigniew Kucharek: Panie Burmistrzu, Panie radny powiatowy, mam takie 

pytanie, zapewne to jest też istotna sprawa na wyższej półce rządowej, podjęcia takiej 

uchwały, ale jeśli wrócę do naszej rozmowy w sprawie dróg w mieście, na ile jest możliwość, 

żeby miasto przejęło w samym mieście większą ilość dróg i samo miało prawo działania w tym 

zakresie?     
 

Zastępca Burmistrza Pan Wiesław Tracz: Proszę Państwa, to jest odwieczny temat ustrojowy 

i dylemat ustrojowy, czy drogi w granicach miasta powinny być miasta czy powinny być 

w różnym zarządzie. Dyskusja na ten temat, o ile ja pamiętam, w rzeczywistości 



22 
 

samorządowej i rzeczywistości rządowej trwa co najmniej od 20 lat. Na dzień dzisiejszy mamy 

stan taki jaki mamy, część dróg przebiegających przez poszczególne miasta to drogi gminne 

– w naszym przypadku miejskie, a część to drogi powiatowe, ale w wielu przypadkach przez 

miasta przebiegają drogi krajowe, wojewódzkie. Każde z tych dróg są remontowane czy 

przebudowywane w innych standardach, a w ślad za tym inne są koszty ponoszenia remontów 

tych dróg. Wyobraźcie sobie Państwo, bo taka sytuacja jest możliwa, powiedzmy za 10 lat, 

załóżmy, że jesteśmy w tym szczęśliwym momencie i mamy rok 2034 i jest już wybudowana 

nowa droga ekspresowa do Wrocławia. Często w takim przypadku stary przebieg dróg 

krajowych jest przekazywany niżej do powiatu, a jeżeli zakładalibyśmy, że w mieście wszystkie 

drogi mają być miejskie, to do miasta. Czyli rozumiem, że cały wiadukt, też jest nasz. I teraz 

wyobraźmy sobie co się dzieje w sytuacji, kiedy stan techniczny tego wiaduktu wymaga 

natychmiastowej ingerencji. I zadaję bardzo retoryczne pytanie, czy miasto Kłodzko wraz ze 

swoim budżetem byłoby w stanie wykonać remont kapitalny tego wiaduktu? Podaję ten 

przykład tylko i wyłącznie po to, żeby pokazać i zobrazować Państwu sens takiego podziału, 

że są zadania którym miasto może podołać, a są zadania które musi przejmować na siebie 

podmiot bogatszy, a takim podmiotem bogatszymi jest np. województwo czy Rząd – w tym 

przypadku Generalna Dyrekcja Dróg i Autostrad. Podsumowując, my staramy się prowadzić 

działania, aby te drogi, w zakresie rozsądku budżetowego i także w zakresie rozsądku 

w sensie zarządzania tymi drogami, od Powiatu przejmować. Przypomnę, przejęliśmy 

ul. Dusznicką. I możecie porównać stan tej drogi, jaki on był w zarządzie powiatowym, a jaki 

jest w tej chwili. Jest to inwestycja miejska, na którą pozyskaliśmy dofinansowanie z zewnątrz 

i na pewno stan tej drogi się poprawił. Rozwiązaliśmy przy okazji także problem wód 

opadowych. Przypomnijcie sobie Państwo, co się działo w przypadku kiedy następowały 

większe opady. Wtedy wspominałem, że zmierzamy do tego, aby rozwiązać ten problem 

i problem wód opadowych będzie rozwiązany po remoncie ulicy Dusznickiej i po tej inwestycji, 

która została zrealizowana przez podmiot prywatny, czyli budowę nowego parku handlowego 

przy ul. Letniej. I ten problem już dzisiaj nie istnieje, albo istnieje w znacznie mniejszym 

zakresie. Przejęliśmy także ulicę Noworudzką i w ślad za tym na nas spada także obowiązek 

utrzymywania tej drogi i remontowania tej drogi. Jeżeli takie obowiązki na nas spadają, to 

musimy mieć na względzie to, aby przed przejęciem tej drogi zazwyczaj zrealizować 

z Powiatem jakąś wspólną inwestycję, która będzie dawała korzyść także dla miasta. I tutaj 

także takie obietnice padły przy przejmowaniu ulicy Noworudzkiej, że jeszcze na zbiegu z ulicą 

Dusznicką, Kościuszki, wspomniane rondo przy stacji BP także będzie mogło liczyć ze strony 

Powiatu na współpracę i tutaj na pewno będziemy rozmawiać, bo tam także planowana jest 

taka inwestycja – rondo zwieńczające cały ciąg. W ostatnich latach powstało rondo przy pl. 

Jagiełły i rondo na ul. Daszyńskiego, Malczewskiego, Kościuszki. I mamy wszyscy 

dokumentację projektową i tu jeszcze możemy zaingerować w to rondo, które stworzy cały 

ciąg w miarę bezkolizyjnego ruchu. Mam nadzieję, że ta współpraca będzie w dalszym ciągu 

przebiegać, a to przejmowanie mamy na względzie, ale tak jak powiedziałem, w takim tempie 

i przy zachowaniu odpowiednich granic rozsądku i tych podziałów. Możemy przejmować te 

drogi ale tylko i wyłącznie te, gdzie miasto będzie w stanie ponosić później koszty utrzymania 

tych dróg i ewentualnych remontów w latach następnych. 
 

Głos zabrał radny Pan Bogusław Procak: Szanowna Pani Przewodnicząca, Szanowne Panie 

Radne, Panowie Radni, Szanowni Panowie Burmistrzowie, Szanowni Goście i Mieszkańcy, 

którzy oglądają naszą sesję. Prośba o podjęcie odpowiednich działań. Jest to prośba 

skierowana do Pana Burmistrza, Pani Przewodniczącej i do Państwa Radnych. Dotyczy 

przeciwdziałania zubożenia mieszkańców jakie może przynieść wprowadzenie w Polsce 

waluty euro. Szanowni adresaci. Mój okręg wyborczy z którego otrzymałem mandat radnego 
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składa się z mieszkańców starej zabudowy przedwojennej, tj. ulic: Bohaterów Getta, Hołdu 

Pruskiego, Wolności, Partyzantów, Okrzei, Korczaka i wielu mniejszych ulic oraz tak zwanych 

starych osiedli jak: Malczewskiego, Dunikowskiego, Morcinka, Walasiewiczówny, 

Kusocińskiego czy Dąbrówki. Budowanych za tzw. głębokiej komuny, więc są to przeważnie 

mieszkańcy starsi, niezbyt zamożni. Widzę, że wielu z mieszkańców patrzy z wielkim strachem 

w przyszłość, gdyby wprowadzone było euro. Boją się, aby chleb nie kosztował ok. 26 zł, 

a jeden litr mleka 8 zł tak jak na Litwie. W związku z powyższym uważam, że Polska nie jest 

gotowa na przyjęcie unijnej waluty euro, gdyż to prowadziłoby do drastycznego wzrostu cen 

żywności, na co nie można wyrazić zgody. Wobec powyższego proszę ww. adresatów 

o ustosunkowanie się do sprawy i podjęcie takich działań, by mieszkańców nie dotknęła bieda, 

bo biedny mieszkaniec. to biedna gmina.     
 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Szanowni Państwo, myślę, że to jest wyższy 

szczebel decyzyjny, aczkolwiek oczywiście wysłuchaliśmy tego apelu, bo to chyba jako apel 

możemy traktować.  
 

Głos zabrał radny Pan Adam Kowalski: Pani Przewodnicząca, Wysoka Rado, Panowie 

Burmistrzowie. Powrócę jednak do naszego kochanego miejsca i takie sprawy jak Pan mówił, 

bardzo ważne dla całego naszego polskiego społeczeństwa, ale to już będą rozstrzygać na 

górze, więc wracam do spraw naszych miejscowych. Mamy jeszcze kalendarzową zimę, 

synoptycy mówią, że już jest właściwie przedwiośnie, temperatura rośnie i cieszymy się z tego 

powodu, bo nie wydaliśmy dużo na „akcję zima”, ale mimo wszystko, gdzieś tam na początku 

stycznia nasze chodniki i ulice były posypywane piaskiem. Tego pisaku troszeczkę się 

nazbierało i mam zapytania od mieszkańców, mówię tutaj o osiedlu Owcza Góra,bo są tam co 

niektóre ulice strome i pozbawione chodników np. ul. Śliwkowa o dużym spadzie. Mieszkańcy, 

rodzice odprowadzają dzieci do przedszkoli, szkół, sami się przemieszczają, bo muszą 

chodzić tymi ulicami i jeśli jest sucho, to trzeba uważać, żeby buty gdzieś tam nie uciekły spod 

nas. Oczywiście nie dotyczy to tylko Owczej Góry, ale także innych miejsc, zwłaszcza 

o sporym nachyleniu. Mam zapytanie do Pana Burmistrza, czy służby które podlegają Panu 

Burmistrzowi troszeczkę wcześniej rozpoczną akcję czyszczenia, sprzątania tych chodników i 

ulic? Oczywiście zdajemy sobie sprawę i apelujemy do mieszkańców, właścicieli posesji, że 

są oni zobowiązani do dbania o czystość i porządek na chodnikach, natomiast jest gro takich 

miejsc w naszym mieście gdzie właścicielem jest nasza gmina, więc na gminie spoczywa 

obowiązek dbania o porządek i estetykę tych miejsc. Drugie pytanie, a właściwie taka sugestia 

i prośba do odpowiednich służb. Wiem, że już się odbywają prace porządkowe na placach 

zabaw. Te place zabaw są coraz częściej odwiedzane przez rodziców z dziećmi, zwłaszcza 

z małymi dziećmi, szkoły i przedszkola też wychodzą na te place zabaw. Część tych placów 

jest naprawdę utrzymanych w dobrym stanie np. na Owczej Górze, bo naprawdę jest w dobrym 

stanie ten plac zabaw, ale jest gro placów zabaw, gdzie wymagają one sporo nakładów, może 

bardziej takiej pracy fizycznej, pograbienia resztek liści, za chwileczkę uzupełnienia piasku 

w piaskownicach. Poza tym mała architektura np. są stare ławeczki, wymienię tutaj ulicę 

Walecznych, Śląską, gdzie te elementy drewniane już są spróchniałe i wymagają naprawy. 

To jest moja prośba, żeby zdopingować do szybszych działań, bo dni są coraz cieplejsze, 

temperatury na weekend mają być po kilkanaście stopni, więc wszyscy wychodzimy z domów, 

już mamy dość tej zimy, chociaż nie była ona taka ostra, ale cieszymy się z tych cieplejszych 

dni, z każdych promieni słonecznych. I ostatnie pytanie. W sprawozdaniu Pana Burmistrza 

była informacja, że w ramach redukcji dzików odstrzelono 52 sztuki. Oczywiście za tym idą 

środki, które Państwo radni, nasze władze, przeznaczyliśmy na odstrzał tych dzików. Mam 

tutaj pytania i uwagi zwłaszcza z osiedla Owcza Góra, rejonu ul. Walecznych, Zacisza, bo 

między innymi jak oglądałem tam plac zabaw, to tam też by się przydało zrobić takie drobne 
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remonty, ponieważ są dziury w ogrodzeniu tego placu zabaw, choć jest to nowy plac zabaw. 

Niestety nasi mieszkańcy też nie do końca dbają, są osoby, które dewastują, bo są duże 

otwory w ogrodzeniu na placu zabaw na Zaciszu. I na terenie do samego placu zabaw ziemia 

jest przeorana przez dziki. To nie tylko Zacisze, to też Owcza Góra, dziki dochodzą dalej do 

posesji prywatnych. Temat jest znany, wałkowany od paru lat. Pan Burmistrz i radni zawsze 

pochylali się nad tym problemem. Odstrzał był, 52 dziki zostały odstrzelone, ale problem nie 

jest rozwiązany. Może w tym temacie Panie Burmistrzu też kilka zdań? Dziękuję. 
 

Na salę obrad wróciła radna Pani Anna Karolczak. Na Sali obrad obecnych 18 radnych. 
 

Głos zabrał Zastępca Burmistrza Pan Wiesław Tracz: Króciutko odpowiem na wszystkie 

pytania. Oczywiście w ramach umów z odpowiednimi firmami staramy się dbać o to, aby ten 

materiał zimowy był odpowiedni sprzątnięty. Deklaruję, że praktycznie to sprzątanie już się 

zaczęło. Ono będzie kontynuowane zależnie od pogody. Musicie Państwo tutaj pamiętać, że 

my jesteśmy też uzależnieni od procedur przetargowych dlatego, że w pewnym momencie 

umowa się kończy i trzeba wybrać nową firmę. My właśnie jesteśmy po tych procedurach, 

także pewne zadania już można rozpocząć. Tak samo jak naprawy cząstkowe chodników, 

poprawy nawierzchni i to Państwo już też zauważyli. Chociaż tutaj jesteśmy uzależnieni także 

od terminów w których możemy uzyskać masę, bo tutaj otaczarnie mają przerwę techniczną 

i często te otaczarnie dopiero zaczynają swoją pracę, także w odpowiednich warunkach 

atmosferycznych, mniej więcej od marca. I jeżeli chodzi o jakieś łatania dziur, to dopiero będzie 

możliwe najprawdopodobniej w drugiej połowie marca. Jeżeli chodzi o place zabaw, to 

systematycznie prowadzimy przeglądy, jest to prawnie wymagane, aby takich corocznych 

przeglądów dokonywać. W ślad za tymi przeglądami idą zawsze naprawy. Staramy się tą 

infrastrukturę poprawiać z roku na rok i tutaj także przewidziane są pieniądze na kolejne 

inwestycje w tym zakresie, a więc poprawę stanu ogrodzeń, montaż nowych urządzeń czy 

naprawę tych urządzeń, które już funkcjonują. Tu należy wspomnieć, że rzeczywiście może to 

powiem z jakąś nadzieją w głosie, że skala wandalizmu na szczęście maleje. Jakoś nasze 

apele i nasza wspólna praca daje efekty i to co zawsze powtarzałem, i powtórzę także dziś, 

młodość często musi się wyszaleć i to zazwyczaj robią młodzi ludzie, często bezmyślnie, ale 

zawsze apeluję o to, żeby nie niszczyć tego co robimy z własnych pieniędzy, bo to po prostu 

jest nasze wspólne. To jest mniej więcej tak jakbym podszedł do własnego samochodu i zaczął 

go niszczyć, bo kupiłem go za własne pieniądze. Zawsze się dziwie, że ktoś wybija szybę 

w przystanku, rozbija kosz na śmieci, czy wycina drzewka, przestrzela słup oświetleniowy 

gwoździarką. Często jest to robione z nudów. Zdawać by się mogło, że są to pewne 

irracjonalne pomysły, na które nikt nie jest w stanie wpaść, ale rzeczywistość nas przerasta 

i okazuje się, że ludzie są zdolni do wielu rzeczy, których nie jesteśmy sobie w stanie 

wyobrazić. Mam nadzieję, że takich sytuacji będzie jak najmniej. Jeżeli chodzi o dziki, to sam 

już Pan wspomniał ile tych dzików zostało odstrzelonych, ale mogę powiedzieć, że to nie jest 

definitywny koniec akcji. My te działania będziemy prowadzić na bieżąco, jeżeli okażą się 

konieczne, oczywiście przy współpracy kół łowieckich. Mam nadzieję, że tutaj te koła także 

będą się mobilizować, bo dziki przychodzą do miasta często z terenów leśnych, one tutaj 

znajdują pożywienie. I tutaj zawsze korzystam z apelu do mieszkańców, może dziwnie to 

zabrzmi, ale powiem to - aby pilnować swoich śmieci, bo dziki to zwierzęta, które korzystają z 

tego i śmietniki to dla nich stołówka. Często także ogródki działkowe, to też stołówka, więc 

tutaj też apel, aby zadbać o odpowiednie ogrodzenie tych terenów z których mieszkańcy 

korzystają. I jak najbardziej wypada się z tego cieszyć, niech korzystają i niech mają z tego 

pożytek, ale zawsze warto także na wiosnę przejrzeć te ogrodzenia i zadbać o to, aby dziki 

nie miały łatwego dostępu do pożywienia. Jeżeli wszyscy podejmiemy takie działania i będą 
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one połączone z tym odstrzałem, to wtedy da to ten efekt, że rzeczywiście ten problem się 

skończy. 
 

Głos zabrał Zastępca Burmistrza Pan Sebastian Nowak: Pani Przewodnicząca, Wysoka 

Rado. Jeszcze w kwestii placów zabaw. Ja rozumiem, że często mówi się o mężczyznach,                 

że tkwi w nas dziecko i każdy chce się pobawić, ale mówię tutaj o rodzicach, którzy przychodzą 

na place zabaw z własnymi dziećmi. Każdy plac zabaw ma swój regulamin, chociażby piękny 

stworzony plac NIVEA przy Szkole Podstawowej nr 3. I to mówię to do mieszkańców, którzy 

przychodzą na plac zabaw, jeżeli w regulaminie jest napisane, że to jest do 12 lat, to nie może 

tam wchodzić rodzić, który waży 100 kg. Mówię tu o trampolinach zamontowanych i różnych 

urządzeniach. A jeżeli w nas tkwi chęć zabawy, to musimy wiedzieć, że jest to przeznaczone 

dla odpowiedniej grupy wiekowej. Jeżeli ten rodzic przychodzi i za wszelką cenę chce się 

pobawić z tym dzieckiem, to musi mieć na uwadze, że tak jak powiedział tutaj Pan Burmistrz 

Tracz, to już jest akt wandalizmu, bo świadomie wykorzystujemy to do innych celów. Taki mój 

apel o te place zabaw, że jeżeli to jest przeznaczone dla dzieci, to niech to pozostanie dla 

dzieci, bo pozostanie to na dłuższy czas.        
  

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska: Bardzo słuszna uwaga. Myślę, że będziemy 

powoli zbliżać się do końca. W związku z tym, że faktycznie 8. Marca mamy Międzynarodowy 

Dzień Kobiet, chciałabym wszystkim Paniom życzyć miłości, zdrowia, żebyście zawsze 

wierzyły w to, że jesteście naprawdę piękne, wspaniałe i najwspanialsze. I żebyście zawsze 

wierzyły w to, że jesteśmy o wiele ładniejsze od panów. Życzę sukcesów zawodowych i żeby 

Wam się wszystko udało. Panom też życzę, abyśmy się w zdrowiu i radości spotkali na 

następnej sesji. A dzisiaj też cieszymy się, że Pan Burmistrz dostał złoty medal od Ligi Obrony 

Kraju. I to jest wielka dla nas duma. Mam nadzieję, że spotkamy się w dobrym zdrowiu na 

kolejnej sesji w marcu.  
 

Więcej głosów nie stwierdzono.                                                  

   

28. Zakończenie sesji. 

Po zamknięciu dyskusji oraz wyczerpaniu wszystkich punktów porządku obrad 

Przewodnicząca Rady Pani Elżbieta Żytyńska zamknęła obrady mówiąc: „Zamykam obrady 

LXIX sesji Rady Miejskiej w Kłodzku”.  

Zakończenie sesji nastąpiło o godz.13:20 

Protokół sporządziła: Aneta Będkowska        

                Przewodnicząca  

                           Rady Miejskiej w Kłodzku 
 
                                                                                            Elżbieta  Żytyńska 

 

 

 

 


